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رشد تقاضا برای خانه های بیش از 70 متر
نایب رئیس کمیس��یون عمران 
مجل��س، گف��ت: عامل کاهش 
س��اخت و ساز مس��کن نقلی در 
تهران رش��د تقاض��ا برای خرید 
خانه های بیش از ۷۰ متر است. 
سید ابوالفضل موسوی بیوکی در 

گفتگو با خانه ملت، با اشاره به آمارهای منتشر شده  از سوی  
مرکز آمار درخصوص کاهش س��اخت و س��از آپارتمان های 
زیر 6۰ متری در تهران، گفت: کاهش ساخت و ساز آپارتمان 
ه��ای نقل��ی تنها مختص پایتخت نبوده و کش��ور نیز درگیر 
این موضوع  است. این نماینده مجلس با بیان اینکه مسکن 
مناس��ب طبق اعلام مراکز مربوطه با متراژ ۷5 متر معرفی 
شده است، افزود: با توجه به اینکه جمعیت کثیری از کشور 
درآمد سالانه زیادی نداشته تامین مسکن ارزان و کم متراژ 
از س��وی دولت اهمیت زیادی دارد. موس��وی بیوکی با بیان 
اینکه کاهش س��اخت واحدهای مس��کونی زیر 6۰ متر نشان 
می دهد که در پایتخت مطلوب مردم خانه های بیش از ۷۰ 
متر اس��ت، افزود: با توجه به اینکه دولت مجری س��اخت و 
ساز مسکن نیست این فرضیه که ساخت واحدهای بیش از 

6۰ متر مورد تقاضا است، صحت خواهد داشت.

رجا بلیت نمی فروشد
در حال��ی که از روز گذش��ته رس��ما ف��روش بلیت قطارهای 
مسافرتی تابستان آغاز شده، بخش قابل توجهی از ظرفیت 
بلی��ت ه��ا در اختیار مس��افران قرار نگرفته ان��د. به گزارش 
ایس��نا، طبق برنامه ریزی انجام ش��ده از 2۷ خرداد، فروش 
بلیت قطارهای تابستانی از اول تیر تا نیمه مرداد کلید خورد 
و در حال��ی ک��ه ظرفیت قطار ش��رکت ه��ای مختلف ریلی 
برای فروش عرضه ش��ده اس��ت، رجا بلیت فروشی نمی کند. 
این ش��رکت ریلی که مدیریت آن در اختیار س��ازمان تامین 
اجتماعی قرار دارد، از چند روز قبل نس��بت به دیر باز ش��دن 
پنجره های فروش بلیت س��فرهای تابس��تانی انتقادهایی را 
مط��رح ک��رده ب��ود. با این وجود ن��ه راه آهن و نه رجا به طور 
رسمی عرضه نشدن بلیت های این شرکت در موعد مقرر را 
اعلام نکرده بودند. هرچند با توجه به گسترش حضور دیگر 
شرکت های ریلی در حال حاضر ظرفیت قابل قبولی لااقل 
برای روزهای نخس��ت فروش بلیت در بازار وجود دارد اما با 
توجه به این که رجا حدود نیمی از ظرفیت ناوگان مسافری 
ایران را مدیریت می کند در فصل پر س��فر تابس��تان احتمالا 

مشکلاتی را به وجود خواهد آورد.

ابلاغ اصول چهل گانه زیست محیطی
 در راه های کشور

رییس س��ازمان حفاظت محیط 
زیست ،اصول چهل گانه زیست 
محیطی در طراحی، اجرا و بهره 
ب��رداری از راه های کش��ور را به 
منظور رعایت در تمامی طرح ها 
و پروژه های راه سازی به وزارت 

راه و شهرسازی ابلاغ کرد. به گزارش ایسنا به نقل از پایگاه 
اطلاع رسانی سازمان حفاظت محیط زیست، در نامه عیسی 
کلانت��ری ب��ه عب��اس آخوندی - وزیر راه و شهرس��ازی - 
آمده اس��ت: » با توجه به روند احداث راه های مواصلاتی در 
کشور و اینکه اجرای این قبیل پروژه ها بدون در نظر گرفتن 
ملاحظات زیست محیطی، تخریب غیر قابل جبران محیط 
زیس��ت را خصوص��ا در مح��دوده مناطق تحت مدیریت این 
سازمان موجب می شود، این سازمان نسبت به تهیه و تدوین » 
اصول ۴۰گانه زیست محیطی در طراحی، اجرا و بهره برداری 
از راه های کشوراقدام کرده که اصول مذکور به منظور رعایت 
مف��اد من��درج در تمام��ی طرح ها و پروژه های راه س��ازی به 
پیوس��ت ارسال می شود. خواهشمند است دستور فرمایند در 
اجرای عملیات راه سازی، اصول اعلامی را به عنوان الزامات 

زیست محیطی ملاک عمل قرار دهند.«

ضرورت واگذاری تکمیل پروژه های ریلی 
به بخش خصوصی

عضو کمیسیون عمران مجلس، تسریع در بازگشت سرمایه 
را لازمه کلنگ زنی پروژه های عمرانی و ریلی خواند و گفت: 
دول��ت س��امانه ای برای اولویت بن��دی طرح های عمرانی 
ایج��اد کن��د. اقبال محمدیان در گفتگو با خانه ملت، با تاکید 
بر ضرورت توجه به اصل بازگش��ت س��رمایه در انجام پروژه 
های مختلف عمرانی، گفت: متاسفانه دیده می شود که برخی 
پ��روژه ه��ای ریلی بدون توج��ه به بازدهی و همچنین مدت 
زمان بازگشت سرمایه کلنگ زنی و در نهایت افتتاح می شود. 
این نماینده مجلس با بیان اینکه بی توجهی به موضوع مهم 
بازگشت سرمایه در تکمیل پروژه های عمرانی هزینه های 
کشور را افزایش می دهد، افزود: با توجه به محدودیت بودجه 
کش��ور در حوزه عمرانی باید اولویت بندی مناس��بی در حوزه 
تزری��ق منابع ص��ورت بگیرد. وی با تاکید بر اینکه واگذاری 
مس��ئولیت تکمیل پروژه های ریلی به بخش خصوصی می 
توان��د زم��ان اتم��ام این طرح ها را تضمین کند، تصریح کرد: 
بخش خصوصی هیچ گاه راضی به تحمل ضرر خود نش��ده 
از این رو سریع ترین راه ممکن را برای تکمیل پروژه جهت 

تسریع در بازگشت سرمایه انتخاب می کند.

رشد اقتصادی با ایجاد بنادر نسل سوم
دبیر فراکس��یون بنادر، دریانوردی و صنایع دریایی مجلس 
ش��ورای اس��لامی گفت: با ایجاد بنادر نس��ل س��وم به دلیل 
تکمیل زنجیره تولید در منطقه، شاهد کاهش قیمت محصول 
نهایی خواهیم بود. به گزارش وزارت راه و شهرسازی، علی 
گلمرادی با تاکید بر اینکه باید در مس��یر ایجاد بنادر نس��ل 
س��وم و نوین گام برداریم، افزود: با ایجاد بنادر نس��ل س��وم 
شاهد معافیت از عوارض های مختلف، ایجاد ارزش افزوده 
پس از تولید، بهبود محیط کس��ب و کار و اش��تغال هس��تیم و 
در نهایت چنین مزایایی موجب خواهد شد تا تولیدکنندگان 
به س��مت بنادر کش��ور هدایت شوند. وی با بیان اینکه ایجاد 
بنادر نسل سوم موجب ارتقای سطح اقتصادی کشور، بهبود 
وضعیت اشتغال، تکمیل زنجیره تولید می شود، خاطرنشان 
کرد: باید در جهت ایجاد صنایع پایین دس��تی و تکمیلی در 
بنادر گام برداش��ت تا کارخانجات تولیدی در محوطه های 
بندری ش��کل گیرند و  در نهایت کالا در بندر تولید ش��ود. 
سازمان بنادر و دریانوردی از قول گلمرادی نوشت: تخفیف 
در عوارض، معافیت های مالیاتی و کاهش مس��یر و هزینه 
حم��ل و نق��ل موجب کاهش قیمت محصول نهایی در بنادر 
نسل سوم خواهد شد. گلمرادی با تاکید بر اینکه باید سرعت 
حرکت به سمت ایجاد بنادر نسل سوم افزایش پیدا کند، گفت: 
حرکت در مس��یر ایجاد بنادر نس��ل س��وم آغاز شده  است و به 
طور قطع با حمایت س��ایر بخش ها روند ش��کل گیری بنادر 

نسل سوم سرعت می گیرد.

خبر

راه ومسکن

گ�روه راه و مس�کن: ی��ک هفت��ه پ��س از آنکه برخ��ي از نمایندگان 
مجلس اعلام کردند که پیشنهادي مبني بر راه اندازي سامانه براي 
قیمت گذاري بازار مسکن را به وزارت راه و شهرسازي اعلام کرده اند، 
حالا محمدرضا رضایي کوچي، رئیس کمیسیون عمران در گفتگو با 
مهر مي گوید که عباس آخوندي، وزیر راه و شهرسازي از این پیشنهاد 
نمایندگان استقبال کرده است. بررسي وضعیت بازار مسکن نشان 
مي دهد که هنوز هیچ ضابطه و قانوني براي نظارت بر این بازار وجود 
ندارد و بدون وجود چنین نظارتي طبیعي به نظر مي رس��د که هر از 
چند گاهي خبرهایي مبني بر افزایش قیمت ناگهاني در بازار مسکن 
خود را نش��ان دهد. ماه هاي گذش��ته یکي از آن مقاطع زماني اس��ت 
که بازار مس��کن ش��اهد افزایش قیمت است. کارشناسان اقتصادي 
مي گویند که بازار مسکن این روزها شوک قیمتي را تجربه مي کند، 
قیمت هایي که براس��اس اثرپذیري از س��ه متغیر بیروني ارز، سکه و 
بورس، دو س��ناریو به فاصله زماني ش��ش ماهه از یکدیگر را پیش 
روي خود مي بیند. بنا به اعتقاد کارشناسان، حداکثر تا یک سال آینده 
وضعیت موجود در بازار مس��کن مي تواند به ثبات قیمت ها منتهي 
ش��ود. از طرف دیگر در حال حاضر تقاضاي س��رمایه گذاري، س��هم 
تقاضاي واقعي در بخش مسکن را کاهش داده؛ بدین معنا که با رشد 
قیمت ها ناشي از هجوم سرمایه گذاران، قدرت خرید متقاضیان موثر 
بازار مس��کن به طرز محسوس��ي کاهش یافته و این حوزه تا زماني 
که یکي دیگر از بخش هاي اقتصاد ایران به جذابیت نرسد در دست 

سوداگران خواهد ماند.

زمزمه هاي قيمت گذاري در بازار مسکن ���
افزایش قیمت مسکن طي ماه هاي گذشته موجب شده تا برخي از 
نمایندگان مجلس پیشنهادي را مطرح کنند که هرچند سابقه آن به 
سال ها قبل برمي گردد، اما این مرتبه به نظر جدي تر از گذشته مي رسد. 
اوایل خردادماه سال جاري بود که محمدرضا رضایي کوچي، رئیس 
کمیس��یون عمران مجلس از برنامه مجلس براي راه اندازي س��امانه 
تعیین قیمت مسکن با هدف کنترل بازار خبر داد. البته این پیشنهاد 
در همان روزهاي نخست مطرح شدن با نظر مخالف از سوي مقام 
مس��ئول وزارت راه و شهرس��ازي همراه ش��د و آنها اجرایي شدن این 
طرح را عامل افزایش قیمت در بازار مس��کن دانس��تند. با این حال و 
در حالي که پیش از این مسئولان وزارت راه و شهرسازي مخالفت 
خ��ود را ب��ا ای��ن موضوع اعلام کرده اند، روز گذش��ته صدیف بدري، 
سخنگوي کمیسیون عمران مجلس در گفتگو با ایرنا اعلام کرد که 
اعضاي این کمیس��یون به دلیل نوس��انات و افزایش قیمت مسکن، 
از وزیر راه و شهرسازي خواسته اند که سامانه اي براي قیمت گذاري 

مسکن تشکیل دهد.

موافقت آخوندي با سامانه قيمت گذاري ���
در همین حال محمدرضا رضایي کوچي، رئیس کمیسیون عمران 
مجلس در گفتگو با مهر درباره پیشنهاد کمیسیون عمران مجلس به 
وزارت راه و شهرس��ازي درخصوص راه اندازي سامانه قیمت گذاري 
مسکن اظهار داشت: وزارت راه و شهرسازي با این پیشنهاد مخالفتي 
نداشت و به دنبال راهکارهایي براي اجرایي شدن آن هستند. اتفاقا 
وزارت راه و شهرسازي از این پیشنهاد استقبال هم کرده است. وي 
افزود: در حال حاضر هیچ نظارتي بر قیمت مس��کن نیس��ت و هیچ 
ضابطه اي ندارد هر کسي هر قیمتي دلش بخواهد و با چانه زني خودش 
براي مسکن تعیین مي کند. وزیر راه و شهرسازي هم با پیشنهاد تهیه 
سامانه قیمت گذاري مسکن مخالفتي نداشت. باید این وزارتخانه چنین 

سامانه اي را تهیه کند تا بر قیمت ها نظارت وجود داشته باشد.
این نماینده مجلس با بیان اینکه قیمت مس��کن در برخي مناطق 
بین 6۰ تا ۸۰ درصد افزایش داش��ته که نش��ان مي دهد نه تنها هیچ 
نظارتي نیست بلکه حتي هیچ حمایتي از مردم بي سرپناه و مستأجر 
نمي ش��ود، گف��ت: مردم ب��راي خرید به بنگاه هاي معاملات املاک 

مراجعه مي کنند، وقتي با قیمت متري ۱۰ میلیون تومان براي یک 
منطقه معمولي مواجه مي شوند، هیچ کس نیست که از فروشنده بپرسد 
آیا این قیمت ها واقعي است یا نه؟ هیچ مرجعي براي مردم وجود ندارد 
تا این قیمت ها را راستي آزمایي کنند؛ بنابراین این سامانه مي تواند به 
متقاضیان خرید مسکن، متوسط قیمت هر منطقه را اعلام کند. وي 
تأکید کرد: ما در کمیس��یون عمران مجلس پیش��نهاد راه اندازي این 
سامانه را داده ایم و قرار است وزارت راه و شهرسازي مکانیسم اجرایي 

آن را طراحي و تدوین کند.

نرخ گذاري باعث انفجار قيمت مي شود ���
کارشناس اقتصاد مسکن گفت: سیاست تعیین قیمت براي مسکن 
سال هاست از چرخه سیاست گذاري در دنیا حذف شده و این روش، 
انفج��ار قیمت ه��ا را در پ��ي دارد. بهروز ملکي در گفتگو با مهر درباره 
پیشنهاد اعضاي کمیسیون عمران مجلس مبني بر لزوم قیمت گذاري 
مسکن اظهار داشت: صرف نظر از اینکه این پیشنهاد از جانب کیست، 
بدیهي است که فاقد مباني کارشناسي بوده و در واقع نوعي اظهار نظر 
کلي و عوام پسندانه است. وي افزود: البته در گذشته هم همزمان با 
رونق بازار همیشه عده اي پیشنهاد مي دادند باید در بازار مسکن نرخ 

گذاري شود. اما هیچگاه نمي گویند چگونه؟ چرا این افراد، مصائب 
قیمت گذاري مس��کن را برنمي ش��مرند؟ این در حالي اس��ت که این 
سیاست تاثیر اجتناب ناپذیري بر کاهش عرضه مسکن و درنتیجه، 
انفجار قیمت آتي آن دارد. به گفته این کارش��ناس اقتصاد مس��کن، 
سیاست قیمت گذاري مسکن به علت تبعات آن، چندین دهه است 
که از چرخه سیاست گذاري در دنیا حذف شده است. وي در پاسخ به 
این مساله که برخي از نمایندگان مجلس یا منتقدان دولت معتقدند 
دولت یازدهم به س��مت عرضه مس��کن کم توجه بوده اس��ت افزود: 
باید توجه داشت در شرایطي که 2.6 میلیون خانه خالي وجود داشت، 
بهترین حمایت از س��مت عرضه مس��کن، تحریک س��مت تقاضا و 

توانمندسازي قدرت خرید مسکن براي متقاضیان بود.

وضعيت سامانه خانه هاي خالي ���
رئیس کمیس��یون عمران مجلس همچنین در ادامه درباره س��امانه 
خانه هاي خالي گفت: در حال حاضر برداشت واحدي از میزان نیاز به 
مسکن در کشور نداریم. از یک سو دولت معتقد است از نظر تعداد واحد 
مسکوني، اشباع شده ایم و نیازي به ساخت و تولید واحد مسکوني جدید 
نداریم از سوي دیگر کمیسیون عمران مجلس و مرکز پژوهش هاي 
مجلس برداش��ت دیگري از میزان نیاز به مس��کن اعلام مي کنند و 
آن هم این اس��ت که در حال حاضر در کش��ور حدود ۳ میلیون واحد 
مسکوني کم داریم به اضافه اینکه سالانه یک میلیون واحد جدید هم 
باید احداث شود. این در حالي است که تعداد ساخت مسکن در کشور 
به سالانه ۴۰۰ هزار واحد کاهش یافته است. وي با بیان اینکه این 
مسأله نشان مي دهد توازن عرضه و تقاضاي مسکن به هم خورده، 
گفت: بیش از 2.5 میلیون واحد مسکوني خالي داریم که براي عرضه 
این خانه ها به بازار، قانون مالیات بر خانه هاي خالي را تدوین کردیم 
ولي این قانون اجرایي نشد و نتوانستیم واحدهاي خالي را به کمک رفع 
مشکل کمبود مسکن بیاوریم. کمبود مسکن سبب افزایش ناگهاني و 
لحظه اي قیمت مسکن شد و نظارتي هم بر این بازار وجود ندارد. این 
نماینده مجلس ادامه داد: در حالي که بر قیمت کالاهاي کم ارزش 
مانند لبنیات نظارت دائمي وجود دارد، اما بر قیمت کالاي اساسي و 
ارزش��مند براي همه خانوارها نظارت نداریم و مردم نمي دانند براي 
شکایت از قیمت مسکن به کدام دستگاه مراجعه کنند و کدام نهاد 
متولي قیمت مسکن است. این در حالي است که بخش اعظمي از سبد 
کالاي خانوارها را مسکن تشکیل مي دهد. رضایي همچنین یادآور 
شد: در حال حاضر دو جلسه با وزیر راه و شهرسازي درخصوص قیمت 
مسکن گذاشته ایم و این هفته هم قرار است با وزارت راه و شهرسازي 

درخصوص موضوع مسکن نشست برگزار کنیم.

رئيس کميسيون عمران مجلس اعلام کرد

چراغ سبز آخوندي براي ايجاد سامانه قيمت گذاري مسکن

حذف لابي گري صدور بارنامه هاي مکانيزه اختصاص 56 ميليارد تومان اعتبار بزرگراه همت سفرهاي امن جاده اي با شناسايي گلوگاه هاي ترافيکي
مدی��رکل راه��داري و حمل و نقل جاده اي 
اس��تان گیلان گفت: به نظر مي رسد شاهد 
افزای��ش ۱5 ت��ا 2۰ درص��دي س��فرهاي 
تابستاني که آغاز آن عید فطر است خواهیم 
بود. در همین خصوص گلوگاه هاي ترافیکي 

را با همکاري پلیس راهنمایي رانندگي کاملا شناس��ایي کردیم تا با 
کمترین ترافیک مس��افران س��فرهاي امني داشته باشند. محمدرضا 
نازک کار درخصوص زمان شروع سفرهاي تابستاني از عید فطر اظهار 
داشت: در بحث حمل و نقل بابت سفرهاي تابستاني جلسات متعددي 
گذاشته شد. در این جلسات تاکید ویژه اي به پایانه هاي مسافربري بابت 
س��رویس دهي مناس��ب داشتیم. همچنین با شهرداري، پلیس راهور، 
انجمن صنفي حمل و نقل و انجمن شرکت  هاي صنفي حمل و نقل 

مسافر در داخل پایانه هم جلساتي داشتیم.

معاون وزارت راه و شهرس��ازي اعلام 
کرد که 56 میلیارد تومان براي تکمیل 
بزرگراه ش��هید همت اختصاص یافت. 
خی��را... خادمي افزود: با اختصاص این 
اعتب��ار، انتظار مي رود بزرگراه ش��هید 

همت تا پایان س��ال جاري به بهره برداري برس��د. وي اضافه 
کرد: در مسیر اجراي این پروژه موانعي مانند واحدهاي مسکوني 
و سایر املاک خصوصي وجود دارد که باید این املاک تملک 
شود. خادمي ادامه داد: در ۳ ماه گذشته حدود 5۰ واحد مسکوني 
در مسیر این پروژه خریداري و تخریب شده است. معاون وزیر 
راه گف��ت: در مجم��وع پروژه ش��هید همت ۱6۰ میلیارد تومان 
هزینه دربردارد که ۱۱۰ میلیارد تومان سهم دولت و 5۰ میلیارد 

تومان دیگر سهم سرمایه گذار بخش خصوصي است.

عضو کمیس��یون عمران مجلس، گفت: 
حذف بارنامه هاي کاغذي و مکانیزه شدن 
سیس��تم صدور بارنامه در ناوگان حمل و 
نق��ل مي توان��د تحول��ي از حیث رعایت 
عدال��ت، حذف لابي گري و صرفه جویي 

در وقت و همچنین هزینه ایجاد کند. سیدحس��ین افضلي با اش��اره 
به حذف بارنامه هاي کاغذي، گفت: مکانیزه ش��دن سیس��تم صدور 
بارنامه در ناوگان حمل و نقل مي تواند تحولي از حیث رعایت عدالت 
و صرفه جویي در وقت و هزینه ایجاد کند. وي تصریح کرد: با حذف 
بارنامه هاي کاغذي نباید ارایه بار به خودروهاي قدیمي متوقف شود. 
ب��راي کوتاه م��دت باید با برنامه ریزي منس��جم ارایه بار به این نوع 
رانندگان صورت بگیرد تا در این میان زمینه نوسازي این ناوگان با 

ارایه تسهیلات کافي فراهم شود.

مدیرکل راه آهن آذربایجان گفت: قطار مسافري تبریز 
- وان ترکیه پس از پنج سال با ظرفیت جابجایي 25۰ 
نفر در این مسیر دوباره راه اندازي شد. شاپور ارصلاني 
در گفتگو با ایرنا افزود: این قطار مس��افري ش��ب هاي 
دوش��نبه هر هفته س��اعت 2۳ و ۳۰ دقیقه از تبریز به 
مقصد وان و ش��ب هاي س��ه شنبه همان هفته ساعت 
22 و ۳۰ دقیق��ه ب��ه وق��ت ایران از وان به مقصد تبریز 
حرکت مي کند. وي اظهار داشت: مسافران براي تهیه 
بلی��ط ای��ن قطار مي توانند از طریق س��ایت اینترنتي یا 
یکي از مراکز فروش بلیت قطار در سراسر کشور اقدام 
کنن��د. مدی��رکل راه آهن آذربایجان با بیان اینکه قطار 
تبریز - وان به صورت اکسپرس خواب با کوپه هاي 6 
نفره است، یادآوري کرد: ظرفیت این قطار در صورت 
استقبال مسافران قابل افزایش بوده و با توجه به تردد 
روزانه ۳۰۰ تا 5۰۰ نفر از مرز ایران به ترکیه پیش بیني 
مي شود ظرفیت آن افزایش یابد. ارصلاني با بیان اینکه 
سیاست کلي راه آهن هدایت مسافران جاده اي به سمت 

ریلي و جذب گردشگر با فراهم کردن زیرساخت هاي 
لازم اس��ت، ادامه داد: راه اندازي قطار تبریز – وان در 
راستاي رویداد تبریز 2۰۱۸ انجام شده است. ارصلاني 
در پای��ان گف��ت: در این راس��تا با طرف ترکیه اي براي 
تبلی��غ ای��ن رویداد در وان و ش��هرهاي اطراف توافق 
شده تا زمینه جذب بیشتر گردشگران از این کشور به 

تبریز فراهم شود.

فعاليت قطار مسافري تبريز - وان از سر گرفته شد
قائم مقام شرکت راه آهن از تعلل دو ساله شرکت هاي 
حمل ونق��ل ریل��ي براي تعمیرات نیمه عمر واگن هاي 
فرسوده با عمر بالاي ۳۰ سال خبر داد. بیشتر واگن هاي 
فرسوده اي که براساس برنامه راه آهن قرار است از رده 
خارج شود به شرکت حمل ونقل ریلي رجا تعلق دارد. به 
گزارش تس��نیم، حس��ین عاشوري با بیان اینکه بخش 
خصوص��ي ب��راي انجام »تعمیرات نیمه عمر واگن« و 
ایجاد قابلیت اس��تفاده از بخش��ي از واگن هاي فرسوده 
2 س��ال فرصت داش��ت،  اظهار کرد:  برنامه ریزي براي 
خروج ناوگان فرسوده از شبکه ریلي مربوط به دو سال 
قبل و در قالب یک برنامه زمان بندي پلکاني اس��ت. 
در مرحل��ه اول این برنامه ریزي ابتدا واگن هاي بالاي 
5۰ سال، در مرحله دوم واگن هاي با عمر بیش از ۴۰ 
س��ال و س��ر انجام واگن هاي بالاي ۳۰ سال از چرخه 
فعالیت خارج مي شوند. وي با یادآوري این که تذاکرات 
لازم از زم��ان پی��ش از ش��روع تا مراحل مختلف زمان 
اج��راي ط��رح به منظور برخورداري از آمادگي لازم به 

ش��رکت ها داده ش��د، افزود: اعتقاد راه آهن از رده خارج 
کردن تمام واگن هاي با عمر بالاي ۳۰ س��ال نیس��ت، 
بلکه همچون کشورهاي توسعه یافته انجام »تعمیرات 
نیم��ه عم��ر« بر روي واگن ه��اي داراي قابلیت چنین 
اقداماتي است. وي تاکید کرد: با انجام تعمیرات نیمه 
عمر واگن ۳۰ ساله قابلیت استفاده تا ۱2 سال دیگر را 
پیدا مي کند، البته به شرطي که تعمیرات به طور کامل 

و مو به مو انجام شود.

تعلل ۲ ساله رجا براي تعمير واگن هاي فرسوده

سکونت 23 درصد تهراني ها در بافت فرسوده
مرکز آمار ایران از س��اخت 6 میلیون واحد 
مسکوني کم دوام و نیمه با دوام در سال هاي 
۹۰ ت��ا ۹5 خب��ر داد و اعلام کرد: 2۳ درصد 
از این خانوارهاي تهراني در بافت فرسوده 
زندگي مي کنند. به گزارش تسنیم، مطابق 
آمار ارائه شده مرکز آمار ایران در جلسه ستاد 
ملي بازآفریني شهري پایدار متوسط قیمت 
فروش یک متر مربع زیربناي مس��کوني 
ساختمان در شهر تهران از زمستان ۹5 تا 
زمس��تان ۹6 ۳۰ درصد گران ش��ده است. 

تعداد معاملات فروش واحد مس��کوني در 
شهر تهران در زمستان سال ۹۰ داراي رشد 
قابل توجهي بوده و به ۱2۰ هزار فقره در این 
شهر رسیده است. میانگین عمر واحدهاي 
مس��کوني خرید و فروش ش��ده در ش��هر 
تهران طي زمستان سال گذشته به بالاي 
۱۰ سال رسیده است، مسئله اي که حاکي 
از دیر معامله شدن واحدهاي نوساز در این 

زمان حکایت دارد.
ب��ا توج��ه ب��ه اع��داد و اراقام ارائه ش��ده از 

س��وي مرکز امار ایران با وجود آنکه تعداد 
معاملات در ش��هرها طي س��ال هاي اخیر 
رون��د نزول��ي دارد ولي قیم��ت  واحدهاي 
مسکوني همچنان رشد داشته است، از سو 
در س��ال هاي ۹۳ تا ۹6 روند افزایش مبلغ 
اجاره بیش از قیمت مسکن بوده است. در 
این راستا اعمال سلیقه مالکین و همچنین 
تعیین آن براساس سود بانکي از عوامل این 
افزایش به شمار مي رود. در زمستان سال ۹۰ 
و قبل از شروع شیب تند رشد قیمت مسکن 

و قیمت زمین در سال ۹۱ تقاضا براي خرید 
زمین ۱۴۱.۱ درصد در شهر تهران بالا رفته 
و پ��س از آن ب��ا کاهش قابل توجهي، روند 
کاهش��ي به خود گرفته این در حالي است 
که از ابتداي س��ال ۹6 این روند مجددا به 
حالت افزایش��ي خود بازگشته است. طبق 
اطلاعات بین س��ال ۹۰ تا ۹5 حدود ۴5۰ 
هزار واحد مسکوني به طور متوسط در کشور 
س��اخته شده اس��ت که 6 میلیون واحد آن 
جزو واحدهاي کم دوام و نیمه بادوام است، 

واحدهایي که براي بهسازي و بادوام کردن 
آنها ۱۳ سال زمان نیاز است.

نتای��ج اطلاع��ات مرکز آمار ایران نش��ان 
مي دهد که جمعیت کش��ور از س��ال 65 تا 
۹5 ح��دود 6۰ درصد، تعداد خانوارها حدود 
۱5۰ درص��د و تعداد واحدهاي مس��کوني 
۱۷۷ درصد رش��د داش��ته اس��ت که طبق 
بررس��ي هاي صورت گرفته تعداد ساخت 
راض��ي کننده بوده ولي نحوه پراکندگي و 
توزی��ع ان مطلوب نبوده اس��ت. همچنین 

گزارش ارائه ش��ده مرکز آمار ایران س��هم 
هزینه هاي مس��کن در س��بد خانوار را در 
ح��ال حاض��ر بین ۳۰ ت��ا ۳۴ درصد اعلام 
کرده اس��ت. طبق آمار ارائه ش��ده در شهر 
تهران حدود 2 میلیون و ۸۹۰ هزار خانوار، 
۳۰۰ هزار واحد خالي و ۱۷۰ هزار اقامتگاه 
دوم وجود دارد . 2۳ درصد از این خانوارها، 
2۴ درصد واحدهاي خالي از س��کنه و 2۳ 
درصد اقامتگاه هاي دوم در بافت فرس��وده 

قرار گرفته اند.

بازنگري تمامي برنامه هاي کشور همسو  با تغييرات اقليم
داود پرهی��زکار، مع��اون وزیر راه و شهرس��ازي روز 
گذش��ته و در نشس��ت خبري برگزار ش��ده پس از 
نشس��ت اطلاع رساني و آموزشي هیئت بین الدولي 
تغیی��ر اقلی��م )IPCC﴾ با تأکید بر اینکه بحث اقلیم 
و توسعه پایدار دو مسئله کاملًا مرتبط باهم هستند 
گفت: در حال حاضر شاهد نمونه هاي عیني توسعه 
ناپایدار در سطح کشورمان هستیم که خشک شدن 
تالاب ها مانند حوزه زاینده رود و دریاچه ارومیه نمونه 
ب��ارز  آن ها به ش��مار م��ي رود. وي افزود: تنها یک 
بخش از این بحران مرتبط با خشک س��الي اس��ت، 
و بخش دوم آن  نمایشي از انجام فرایند توسعه اي 
در مناط��ق مختل��ف تا بیش ازحد توان خورده اقلیم 
آن مناطق اس��ت. امري که قطعاً باید مورد توجه و 

پیگیري قرار گیرد.
معاون وزیر راه و شهرسازي ادامه داد: در این زمان 
است که ما مجبور به استفاده از آب هاي زیرزمیني 
مي شویم. منابعي که مقادیر محدود داشته و پس از 

اتمام مجبور به رجوع به لایه هاي پایین تر خواهیم 
بود. مشکلي که امروز در کشور با آن مواجه هستیم. 
رئیس س��ازمان هواشناس��ي با اشاره به  کندي روند 
تغییر اقلیم در کشورها بیان کرد: ازآنجایي که تغییر 
اقلی��م در مناط��ق مختلف جهان به  آرامي ش��کل 
مي گیرد واکنش بخش هاي مختلف به آن نیز زیر 
س��ؤال م��ي رود. قطع به  یقین ما ام��روز با توجه به 
شواهد علني در کشورمان شاهد بروز تغییر اقلیم در 
کشورمان هستیم که تمامي بخش ها باید آن را باور 
داش��ته و به آن توجه کنند. به گفته وي بارش هاي 
انجام شده در ایران طي ۱۱ الي ۱2 سال گذشته زیر 
حد نرمال بوده است. مسئله اي که قطعاً نشان دهنده 
بروز تغییر اقلیم در یک منطقه را نش��ان مي دهد. 
پرهیزکار همچنین تأکید کرد در حال حاضر تغییر 
دما در ایران بیش از دو درجه سلس��یوس گزارش 
شده، لذا باید بگوییم تغییر اقلیم رخ داده و لازم است 
تمامي برنامه ها را با توجه به این مس��ئله بازنگري 

کنیم تا بیش از این ش��اهد تأثیر این پدیده مخرب 
بر کشور نباشیم.

در بخش دیگري از نشس��ت خبري روز گذش��ته 
س��وکونا، مع��اون هیات بین الدول��ي تغییر اقلیم با 
حضور در این نشس��ت ضمن تاکید بر گس��تردگي 
 IPCC :بحث تغییر اقلیم در سطح جهاني بیان کرد
در زمینه هاي مختلف اقتصادي، اجتماعي، اخلاقي 
و حتي سیاسي فعالیت داشته و همواره ضمن بررسي 
ارتباط بین اقلیم و کره زمین به مطالعه تاثیرات آن 
ب��ر ک��ره زمین و افراد را مي پردازد. معاون IPCC با 
تاکید بر مساله افزایش گازهاي گلخانه اي و تغییرات 
ایجاد شده بر جو کره زمین گفت: ایران نیز تاکنون از 
این قاعده مستثني نبوده و تحت تاثیر این افزایش 
دما قرار گرفته اس��ت. وي با اش��اره به شاخص هاي 
گرمایش جهاني و تاثیرات آن بر روي رطوبت، دما 
و یخچال ه��اي قطبي در جهان گفت: جمعیت نیز 
در این میان یکي از مشکلاتي است که به مصرف 

س��وخت و انتش��ار بیشتر گازهاي گلخانه اي کمک 
مي کند. به گونه اي که طبق آمار موجود شاهد این 
هس��تیم که طي ۱5۰ س��ال اخیر غلظت بیشتري از 
ای��ن گازه��ا وارد جو ش��ده و واژه تغییر اقلیم را وارد 

ادبیات جهاني کرده است.
مع��اون IPCC ب��ا بیان اینک��ه گرمایش جهاني به 
ص��ورت یکنواخ��ت در کره زمی��ن اتفاق نمي افتد، 
اظهار داشت: در حقیقت این پدیده بیشتر در نواحي 
قطبي اتفاق افتاده و در س��ایر نقاط باعث گس��ترش 
بیابان زایي مي ش��ود، امري که هم اکنون در ایران 
نیز در حال وقوع است. این مقام مسئول همچنین 
تاکی��د کرد: افزای��ش گرمایش جهاني بیش از حد 
موجود قطعا بر سیس��تم کش��اورزي و محصولات 
غذایي نیز تاثیرگذاش��ته و حتي دماي اقیانوس ها 
را نیز تا حد بالایي افزایش مي دهد. مس��اله اي که 
بسیار خطرناک بوده و مي تواند مشکلات عدیده اي 
را براي مردم جهان به وجود آورد. وي ادامه داد: طبق 

مطالعات انجام شده از سوي IPCC تاثیر انسان بر 
سیستم اقلیمي بسیار مهم بوده و از سوي دیگر تغییر 
هرچه بیشتر وضعیت اقلیم مي تواند ریسک تغییرات 
غیرقابل بازگشت را در کشورها بالا ببرد. این در حالي 
است که ما هم اکنون ابزارهاي لازم براي محدود 
کردن این تغییرات را در دست داریم. امري که باید 

به آن توجه کرده و مورد پیگیري قرار دهیم.
به گفته معاون IPCC طي ۱۸ سال گذشته تنها در دو 
سال بالاترین دما براي جهان ثبت نشده است و این 
روند همواره روبه افزایش بوده است. براین اساس 
ی��خ اقیانوس ها روز به روز کمتر ش��ده و آلودگي در 
شهرها بیشتر مي شود. وي در ادامه منبع اصلي تولید 
گازهاي گلخانه اي را انتش��ار س��وخت هاي فسیلي 
دانس��ت و گفت: اگر روند اس��تفاده از سوخت هاي 
فسیلي در همین حالت ادامه پیدا کند طي ۳۰ سال 
آین��ده هم��ه این منابع تمام ش��ده و قطعا گرمایش 

جهاني از حد دو درجه در دنیا فراتر مي رود.


